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	Zusammenfassung: 	In this thesis the role of p53 for radiosensitization by EGFR-inhibition in the A549 cell line was investigated. 
To evaluate whether the effect of radiosensitization is dependent on the wildtype or mutant status of p53, dominant negative mutant p53 variants (273L and 179Q) were introduced via a plasmid vector into a p53 wildtype background. In the growth assay performed on cells after transient transfection, it was shown that Cetuximab induced growth inhibition is dependent on p53 wildtype. In colony formation the p53 wildtype A549 cells showed reduced colony counts, i.e. Cetuximab induced radiosensitization, while the cell lines with mutated p53 genes showed no radiosensitizing effects. These findings show that p53 wildtype is crucial for radiosensitization in A549 cell lines.
Caspase cleavage, nuclear morphology and flow-cytometry did not show any evidence of apoptosis as the underlying mechanism for radiosensitization.
Cell cycle analysis with flow cytometry revealed a shift in cell cycle distribution in favor of G1/G0, after the cells were treated with Cetuximab and IR. This could reflect a G0 arrest associated with senescence.

In dieser Arbeit wurde die Rolle von p53 für die Radiosensitivierung durch EGFR-Inhibition für die Zelllinie A549 untersucht. 
Hierfür wurde eine p53 dominant negative Mutante (273L und 179Q) in die Wildtyp p53 A549 Zelllinie eingeführt mittels eines Plasmidvektors. Mittels Wachstums-Assays wurde überprüft ob die Radiosensitivierung mittels Cetuximab noch erhalten war. Sowohl in kurz-als auch langfristigen (Kolonieformierung) Assays wurde keine siginifikante Radiosensitivierung bei A549 Zellen mit der Mutation mehr gefunden. Hierdurch konnte eine wichtige Rolle von p53 in der Radiosensitivierung von A549 Zellen gezeigt werden. 
Apopotose Assays, wie Caspase-Spaltung oder Zellkernmaorphologie zeigten keine Anzeichen für eine erhöhte Apoptose bei der durch Cetuximab ausgelösten Radiosensitivierung. Zellzyklusanalysen mittels Flusszytometrie zeigten eine Umverteilung hin zu einer G1/G0 Phase. Dies könnte ein HInweis auf einen mit Seneszenz assoziierten Arrest stehen.
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